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       The Outdoor Recreation Association of R.O.C., founded in 1988, has entered its 38th year of
development. Since its establishment, the Association has been committed to advancing scholarship in
leisure, recreation, and tourism. Through the collective efforts of successive boards and members, a
series of symposia and international forums have been organized, fostering academic dialogue both
domestically and internationally. These events have not only enhanced the quality of research but also
contributed to the internationalization of leisure, recreation, and tourism studies in Taiwan.
      The 2025 symposium marks the 27th edition of the Leisure, Recreation, and Tourism Research
Symposium and International Forum. Over the years, the symposium has become a significant event
for academia, government, and industry in related fields. We hope that the research presented this year
will provide valuable insights for scholarly advancement and practical application.
      Hosted once again by the Department of Landscape Architecture at Tunghai University, following
its previous role in 2019, this symposium is framed under the theme “Sustainable Leisurescape: Agenda
2050.”The theme responds to the United Nations’ 2015 announcement of the 2030 Sustainable
Development Goals (SDGs), which highlight the importance of leisure, recreation, and tourism. This
year, we received strong support and participation from scholars and practitioners. Following a double-
blind review process, 132 papers were accepted, including 78 oral presentations (with papers considered
for the Outstanding Conference Paper Award) and 45 poster presentations. The breadth of submissions
and diversity of participants reflect the symposium’s growth and recognition in the field.
      This year’s international forum is honored to feature keynote addresses by Dr. William Stewart, Dr.
Pairach Piboonrungroj, and Dr. Kojiro Sho, three internationally renowned scholars. Their
contributions, along with the discussions throughout the symposium, will foster both international and
domestic academic exchange, stimulate critical reflection, and inspire new directions for research and
collaboration in leisure, recreation, and tourism.
      We would like to acknowledge the dedicated support of the faculty and students of the Department
of Landscape Architecture, Tunghai University. Our gratitude also extends to Tunghai University and
the National Science and Technology Council for their financial assistance, as well as to the board
members and staff  of the Outdoor Recreation Association for their efforts. Most importantly, we thank
all participants for their active engagement. Our heartfelt gratitude to everyone.

Preface

‘

President
 The Outdoor Recreation Association of R.O.C.

Taichung, Taiwan
 September 2025
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 INTERNATIONAL FORUM AGENDA

TIME PROGRAM

09:00~09:30 Registration

09:30~09:50
Opening
Remarks

Opening Remarks by Professor Yi-Yu Huang, Chairman of the Department of
Landscape Architecture, Tunghai University
Opening Remarks by Mr. Chang-Jen Kuo, President of the Association of
Outdoor Recreation, ROC

09:50~10:10 Opening Reception

10:10~11:50

Speaker:William Stewart (with co-authors: Shi Xue and Carena van Riper)
Title/Organization:Sustainable Landscape of Leisure, Recreation and
Tourism: Connecting Place-making and Resilience at Denali National Park,
Alaska
Host：Chun-Yen Chang, Distinguished Professor, Department of Horticulture
and Landscape Architecture, Nation Taiwan University
Panelist：Chia-Kuen Cheng, Associate Professor, Department of Horticulture
and Landscape Architecture, Nation Taiwan University

                               

11:50~13:00 Lunch Break 

13:00~14:40

Speaker:Kojiro Sho (蕭 耕偉郎)
Title/Organization:Green Gentrification or Housing Attributes? Explaining
Housing Price Dynamics Around Urban Parks from the Evidence of Osaka
City, Japan
Host：Sheng-Jung Ou, Professor, Department of Landscape and Urban
Design, Chaoyang University of Technology
Panelist：Yu-Chih Huang, Distinguished Professor, Department of Tourism,
Leisure, and Hospitality Management, National Chi Nan University

14:40~15:00 Coffee Break

15:00~16:40

Speaker:Pairach Piboonrungroj
Title/Organization:Why and how to measure social impacts of leisure,
recreation and tourism development: an SDG Impact Standard approach
Host：Su-Hsin Lee, Professor Emeritus, Department of Geography, Nation
Taiwan Normal University
Panelist: Yu-Lan Yuan, Associate Professor, Department of Landscape
Architecture Tunghai University

16:40~17:30

Guided Tour of Tunghai University Sustainable Campus
Speaker:Jyh-Min Chiang (江智民)
Title/organization: Professor, Department of Life Science, Tunghai University
Topic:Ecological and Cultural Environmental Changes on Tunghai University
Campus and the Restoration of Dongda Creek: Reflections on Sustainable
Campus

Keynote 
Speech  Ⅰ

Keynote 
Speech  Ⅱ

Keynote 
Speech  Ⅲ
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國際論壇議程
時間 活動內容

09:00~09:30 報到入場

09:30~09:50
開幕

東海大學景觀學系 黃宜瑜 系主任 致詞
中華民國戶外遊憩學會 郭彰仁 理事長 致詞

09:50~10:10 開幕茶敘

10:10~11:50
專題演講Ⅰ

主講人：William Stewart (with co-authors: Shi Xue and Carena van
Riper)
職稱：伊利諾大學香檳分校休閒、運動與觀光學系榮譽教授

主題：連結地方營造與韌性—以阿拉斯加德納利國家公園為例

主持人：國立台灣大學園藝暨景觀學系  張俊彥 教授
與談人：國立台灣大學園藝暨景觀學系  鄭佳昆 副教授

                               

11:50~13:00 午餐

13:00~14:40
專題演講Ⅱ

主講人：Kojiro Sho (蕭 耕偉郎)
職稱：東京大學工學研究科副教授

主題：Green Gentrification or Housing Attributes? Explaining
Housing Price Dynamics Around Urban Parks from the Evidence
of Osaka City, Japan
主持人：朝陽科技大學景觀及都市設計系  歐聖榮 教授
與談人：國立暨南國際大學光休閒與餐旅管理學系  黃裕智 特聘教授

14:40~15:00 休息茶敘

15:00~16:40
專題演講Ⅲ

主講人：Pairach Piboonrungroj
職稱：清邁大學經濟學院助理教授兼校長助理

主題：Why and how to measure social impacts of leisure,
recreation and tourism development: an SDG Impact Standard
approach
主持人：國立臺灣師範大學地理學系  李素馨 退休教授
與談人：東海大學景觀學系  原友蘭 副教授

16:40~17:30

東海大學永續校園導覽

主講人：江智民

職稱：東海大學生命科學系教授

主題：東海大學校園生態/人文環境變遷與東大溪整治：永續校園的反思
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講者簡介

Bill Stewart conducts research related to the development of parks and conservation
areas to enhance a public sense of place, improve access to natural landscapes, and
promote environmental awareness.  His research is centered on place-making – a
framework in which stakeholders and community residents come to know
themselves and plan for landscape change that aligns with their collective sense of
self.  Bill’s research projects employ a mixed-methods approach that ground the
research in the community and place of study, and allow for generalization to
relevant populations and conceptual frameworks.  The research purposely integrates
public engagement, data collection from stakeholders and community residents, and
builds connections to land-use planning processes and environmental policy makers.
The concept of “place” has become increasingly important in rural land-use
planning and conservation practice. As land management agencies move away from
their bureaucratic silos of resource decision-making, they often embrace a place-
based framework that facilitates conservation planning at a landscape scale beyond
the boundaries of any one organization or land owner. Bill Stewart has served as the
Executive Director of the International Association of Society and Natural Resource
(IASNR, https://www5.iasnr.org/ ) and as the Interim Department Head for Recreation,
Sport and Tourism at University of Illinois Urbana-Champaign.  He retired in 2024, and
now Professor Emeritus.

Dr. William Stewart
Professor Emeritus, Department of
Recreation, Sport, and Tourism,
University of Illinois Urbana-Champaign

Dr. Bill Stewart 曾擔任 International Association of Society and Natural Resource
(IASNR) 理事長，以及伊利諾大學香檳分校 Recreation, Sport and Tourism 系的代理系主任；
他於 2024 年退休，現為榮譽教授。Dr. Stewart 的研究聚焦於公園與保育區的發展，旨在增進公共
的地方感、改善與自然景觀的接觸，以及提升環境意識。他的研究核心在於「地方營造」（place-
making）--一種讓利害關係人與社區居民能夠認識自我，並規劃符合其集體認同的景觀變遷的框
架。他的研究計畫運用混合方法論，將研究根植於社區與研究場域，同時也能推廣至相關族群與概念

框架。他的研究特意納入公共參與，從利害關係人與社區居民蒐集資料，並建立與土地使用規劃過程

及環境政策制定者的連結。「地方」這個概念在非都市土地使用規劃與保育實踐中日益重要。土地管

理機構近年逐漸擺脫僵化的官僚決策方式，也經常採納地方為本的框架，以促進超越單一組織或土地

所有者邊界的景觀尺度保育規劃。
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講者簡介

I am an internationally recognized urban planning/urban geography scholar and

focus on both locally and globally connected research. My research expertise lies in

the fields of land use and spatial analysis, gentrification and spatial inequality issues,

and regional studies in global cities. I am currently working on the nationwide

gentrification spatial inequality issue in Japan based on the funding of the Japan

Society for the Promotion of Science, and the green gentrification in Southeast Asian

cities based on the support of The Toyota Foundation.

Dr. Kojiro Sho
Department of Urban Engineering,
School of Engineering, The University
of Tokyo

蕭教授是一位享有國際聲譽的都市規劃與都市地理學者，研究關注在地連結與全球連結的相關研

究。其專業領域涵蓋土地利用與空間分析、都市更新（縉紳化 ）與空間不平等議題，以及全球城市

的區域研究。目前，他在日本學術振興會（JSPS）的資助下，從事日本全國範圍內都市更新與空間

不平等的研究；同時也於豐田財團的支持下，專注探討東南亞城市的綠色都市更新議題。
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講者簡介

Dr. Pairach Piboonrungroj (Champ) is Assistant to the President and Assistant

Professor of Economics at Chiang Mai University, Thailand. He earned his PhD in

Logistics and Supply Chain Management from Cardiff University, UK, with award-

winning research on supply chain collaboration in tourism. He is the founding

director of the Supply Chain Economics Research Centre (SCERC) and has led

projects exceeding USD 1 million. Dr. Pairach has advised organizations including

the World Bank and the Ministry of Tourism and Sports of Thailand, and serves as

reviewer for leading journals such as Tourism Management and the European

Journal of Operational Research. He received Chiang Mai University’s Best Young

Researcher Award (2015) and Golden Elephant Award (2020) for his academic and

social contributions.

Dr. Pairach
Piboonrungroj
Assistant Professor, Assistant to the
President, Faculty of Economics, Chiang
Mai University

Dr. Pairach Piboonrungroj (Champ) 現任泰國清邁大學經濟學院副教授暨校長特別助理，並

創立「供應鏈經濟研究中心」（SCERC），主持研究計畫經費超過百萬美元。他於英國卡迪夫大學

取得物流與供應鏈管理博士學位，研究以旅遊產業供應鏈合作為主題並屢獲獎項。Dr. Pairach 曾

擔任世界銀行與泰國觀光體育部顧問，亦為 Tourism Management 與 European Journal of

Operational Research 等國際期刊審稿人，並榮獲清邁大學「青年優秀研究者獎」（2015）及

「金象獎」（2020）。其研究核心在於應用經濟理論與計量方法於物流、供應鏈與觀光管理，推

動永續與政策創新。
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講者簡報 Speaker:William Stewart
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講者簡報(中文翻譯)
連結地方營造與韌性—以阿拉斯加德納利國家公園為例
William Stewart, Shi Xue and Carena J van Riper
2025 中華民國戶外遊憩學會研討會

簡報概要
問題：管理保護區的挑戰
概念：保護的地方營造與韌性框架
方法：美國阿拉斯加德納利國家公園的研究脈絡
發現：地方的敘事作為穩定與變遷
討論：地方營造、韌性與保護區管理

管理保護區的挑戰
保護區在面臨環境變化的同時，仍承載著機構要穩定地方意義的願景。
許多挑戰：
天氣型態改變影響生態系統動態
鄰近土地的都市化加速，帶來進入需求與使用模式的改變
歷史保護哲學遺留下來的制度願景
從傳統權力分配，趨勢轉向多尺度決策

適應變化、維持穩定
保護區逐漸被開發所包圍
開發與土地利用模式變化並存
區域性的保護情境需要多邊決策（多社區、多組織）
案例：阿拉斯加最大飯店—公主遊輪的德納利荒野旅館（約700間客房）

保護的框架
世界如同一座「喧鬧的花園」，是人類塑造的結果（Marris, 2013 vs.
Soule, 1985）
人類世承認景觀的全球轉型（Kareiva, 2012），雖然仍將人與自然分開
社會—生態韌性：面對壓力與干擾，具備吸收衝擊並維持結構與功能的能力
（Li et al, 2020）
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講者簡報(中文翻譯)
社會—生態韌性
適應：
不穩定的社會-生態關係
從「固定景觀」轉向「不斷演變的條件」
區域治理模式

地方營造作為韌性的協商
特色：
起點是生活經驗，而非抽象概念（如永續性）
關係性的思維：世界總在「生成中」（West et al., 2020）

地方營造作為面對干擾的適應策略
連結過去、現在與未來的「敘事」
同時具有描述性、規範性與理想性的特質（Cresswell, 2015）

適用於社會-生態混合型的空間（Raymond et al., 2021）
整合地方營造與韌性
韌性的操作化反映在地方敘事中
地方營造的對話展現穩定與變化的互動（Mancilla Garcia et al.,
2020）
地方敘事展現適應變化與吸收衝擊的能力，同時也展現抗拒並維持現狀的
能力（Darnhofer, 2020）

研究脈絡
德納利國家公園與德納利州立公園
位於阿拉斯加內陸，以德納利山（6,200公尺）命名
公園邊界內設立荒野
混合景觀：針葉林、苔原、冰川、裸岩

多元利害關係者 → 多重地方意涵與願景
環保團體
生存性使用
傳統生活方式
能源產業（煤、石油、天然氣）
觀光業
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講者簡報(中文翻譯)
研究目標
探討地方意義作為反映韌性的敘事；韌性--適應變化，同時維持現狀的能力。
辨識穩定與變遷運作下的地方敘事
解釋不同地方意涵下的韌性差異

研究方法
研究期間：2019–2022
混合方法：質性資料、問卷、參與式地圖、線上學習活動

半結構式訪談（42人），含面對面與線上
非正式對談，後續補充訪談紀錄

焦點團體（6組，共37人），探討共識程度
資料轉換成逐字稿並進行主題分析，特別關注帶有過去、現在與未來意涵的地
方意義敘事。

地方意涵 1 —德納利作為完整的生態系統（穩定敘事）
原住民世居卻保持自然完整，國家公園管理局保護逾百年
雖然條件改變，但廣大生態系統能吸收衝擊並維持平衡
平衡雖每年變動，但自然過程與史前時期相同
唯一不變的是「變化本身」

地方意涵 1 —德納利作為完整的生態系統（變遷敘事）
開發計畫（飯店、住宅）威脅野生動物與荒野
狼群百年前幾乎被捕殺殆盡，至今未恢復；掠食者移除造成食物鏈改變
氣候變遷的重大影響：
雲杉甲蟲肆虐森林
河流結冰晚、融化早
冰川退縮
永凍土上的道路崩壞
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講者簡報(中文翻譯)
地方意涵 2 —德納利作為獨特的野地遊憩場所（穩定敘事）
旅客因山脈、野生動物、漁業、冰雪而來 →這些體驗永續存在
在阿拉斯加，人人都能使用州立土地，只要尊重並不破壞
觀光產業增長需減緩，大量旅遊破壞夏季的寧靜，也威脅其他季節

地方意涵 2 —德納利作為獨特的野地遊憩場所（變遷敘事）
夏季變暖且延長 → 旅遊季擴張，旅客更早來、更晚離開
新旅遊方式：電動單車、越野車、雪上摩托車
冬季旅遊興起：賞極光、黑夜、雪景

地方意涵 3 —德納利作為工作與謀生之地（穩定敘事）
透過家庭戶外教育與文化傳承，學習如何生活在這片土地上
觀光數十年來一直是主要經濟動力，推動鄰近社區的發展
夏季因觀光人潮，全民皆忙碌，且預期會持續如此

地方意涵 3 —德納利作為工作與謀生之地（變遷敘事）
五十年前，幾乎沒有觀光客，如今觀光成為主要驅動力。帶動就業：住房、基
礎設施、防洪、商店、餐飲
旅館住宿稅成為地方財政重要收入 →支持學校、道路、醫療、公共安全、藝
術文化
稅收提升社區生活品質

討論 —哪些地方敘事反映了適應的準備與改變的意願？
社區基礎的地方意涵：
完整生態系統
野地遊憩
謀生之地

問題：
觀光業的逐步增長何時成為干擾？
自然循環的變動何時成為干擾？
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講者簡報(中文翻譯)
社會—生態系統的韌性的應用
每個社會—生態系統(穩態盆地)都有其自身適應干擾的能力
當衝擊超過臨界點，地方(小球)將轉換到另一個系統（穩態盆地）
德納利是否正處於轉型臨界點？居民的適應意願至關重要

地方感中需要變動與應當維持的部分
調整地方感以建構具韌性的未來
建立公眾對話平台，分享資訊並代表景觀變化
制定社區型的發展政策。如果需要，可包括自由放任主義的方式 (例如無
分區管制)。
將國家公園管理局人員納入規劃與社區活動

結論
地方營造與韌性是一個「過程導向」模型
立基於人與土地及彼此的關係
專注於人與土地的連結，有助於凸顯關於變遷與穩定的討論核心
透過過程導向的分析框架，理解穩定與變化於多聲對話中的並存狀態
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    學會臉書粉絲團 QR 碼         官網 QR 碼 

 

中華民國戶外遊憩學會 
The Outdoor Recreation Association of R.O.C. 

 學會官網：http://www.recreation.org.tw 
 學會臉書：https://www.facebook.com/OutdoorRecreationAssociation/ 
 學會聯絡資訊：執行秘書 邱小姐 

 電子信箱：recreation.service@gmail.com 
 連絡電話：0988-823869 
 Line ID：recreation7722 
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經費補助單位：國家科學及技術委員會
 Sponsored by: National Science and Technology Council

主辦單位：中華民國戶外遊憩學會、東海大學景觀學系
Organizers:

Association of Outdoor Recreation, R.O.C.
Department of Landscape Architecture, Tunghai University
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